
شمـاره صد ودوازدهم12      

جامعه ب�ه عنوان یكي از تش�كل ه�اي صنعت 
نساجي كشور در تصميم گيري هاي این صنعت 

تا چه ميزان نقش دارد ؟
توسعه به معنای حرکت از يک نقطه به نقطه مطلوب 
اس��ت. تعريف کامل و جامع توسعه نيز به اين مفهوم 
است که اگر يک يا چند مولفه از فرآيند توسعه، متوقف 
يا دارای حرکت کند باشند؛ ساير مولفه هايی که دارای 
سرعت متعادل و يا بسيار سريع هستند؛ بايد به عقب 
بازگردند و حرکت به سوی توسعه با تمامی مولفه ها به 
صورت هماهنگ انجام شود. اين مثال در مورد صنعت 
نس��اجی کش��ور مصداق دارد. به اين ترتيب که رشد 
تمام مولفه های صنعت نساجی در يک مسير نبوده و 
اغلب در دوره های مختلف سياسی و اقتصادی کشور 
با مشکلات جدی مواجه شده است؛ مثلاً در يک دوره 
جامعه متخصصين ، به عن��وان بازوی توانمند صنايع 
و تش��کل های مربوط به نس��اجی شناخته می شد اما 
در يک دوره ديگر منتظر خدمت بوده اس��ت. البته ما 
در سياس��ت های جامعه هرگز از اهداف انجمن غافل 

نش��ده ايم و تمام مولفه های هدف را به پيش برده ايم 
اما سياس��ت های دولت و ت��وان اقتصادی در برخی از 
زمينه ها، حرکت جامعه را به سوی چشم انداز، آهسته 

و کند نموده است. 
به اعتقاد من ، با توسعه فعاليت های جامعه متخصصين 
نس��اجی برای ش��رکت در پروژه های تغيير يا توسعه 
سياست های کشور در صنعت نساجی ، می توانيم اثر 
بخشی بيشتری را به عنوان يک نهاد تخصصی داشته 

باشيم.

با توج�ه به نياز مبرم صنایع نس�اجي به تدوین 
برنامه هاي اس�تراتژیك و در نظر گرفتن جایگاه 
صنعت نس�اجي در ميان سایرصنایع كشور ، به 
خصوص در استراتژي صنعتي ایران ، جامعه چه 
اقداماتي در این زمينه صورت داده است و یا چه 
راهكارها و پيشنهاداتي بصورت مدون و مشخص 

ارائه داده است؟
مذاک��رات متعددی با وزارت صنعت، معدن و تجارت ، 

انجمن صنايع نس��اجی ايران و دانشکده های نساجی 
کش��ور انجام شده و هم اکنون در حال پيگيری است. 
در اين راستا جامعه متخصصين تصميم دارد با اتخاذ 
تدابير و راهکارهای موثر، خلأ "چش��م انداز" در صنايع 
نساجی را رفع نمايد ؛ همان طور که می دانيد تنظيم 
سند ملی چش��م انداز اين صنعت، يک فعاليت بسيار 
فنی  و تخصصی محسوب می شود که نيازمند همکاری 
و مس��اعدت دولت، تشکل ها ، نهادها و دانشکده های 
مرتبط است. فرصت مناسبی است تا از تريبون ماهنامه 
نساجی امروز، آمادگی جامعه متخصصين نساجی ايران 
را جهت پيگيری و تنظيم س��ند چش��م انداز صنعت 

نساجی اعلام نمايم.

جامعه در زمينه شناسایي و افزایش تعداد اعضا 
برنامه ها و تدابير خاص�ي دارد ؟ اصولاً عضویت 
جدید به چه صورت اس�ت ؟ آیا این نياز توس�ط 

متخصصين به وجود مي آید ؟
ب��ا توجه به هجمه های منفی که هميش��ه مقابل اين 

 در سياست های جامعه هرگز از اهداف انجمن غافل 
نشده ایم و تمام مولفه های هدف را به پيش برده ایم.

 جامعه متخصصين تصمي�م دارد با اتخاذ تدابير و 
راهکارهای موثر، خلأ "چشم انداز" در صنایع نساجی 

را رفع نماید.
 متخصصين به دنبال افزایش س�طح قدرت جامعه 
در تصمي�م گيری دول�ت و بخش خصوص�ی در این 

صنعت هستند.

اشاره:
دکتر ولی پور که چهره ای شناخته شده در مباحث علمی و تخصصی نساجی کشور محسوب می شود؛ اعتقاد دارد، متخصصين به دنبال افزایش سطح قدرت جامعه در 
تصميم گيری دولت و بخش خصوصی در این صنعت هستند و راه هایی که بتوان با کمک اعضا، اهميت اشتغال زایی در صنعت نساجی )که دارای بيشترین ارزش افزوده 
در مقایسه با سایر صنایع کشور می باشد( را افزایش داد. وی ضمن اشاره به برگزاری موفقيت آميز       همایش های علمی و برپایی جشن ها و یادمان های بزرگان نساجی 

توسط جامعه، آمادگی این تشکل را جهت پيگيری و تنظيم سند چشم انداز صنعت نساجی اعلام می نماید.

دیدگاه

گفت و گو با دکتر پيمان ولی پور
عضو هيأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قائم شهر و و عضو هيأت مدیره جامعه متخصصين نساجی ایران
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صنع��ت ملی ق��رار دارد؛ اه��داف جامع��ه  به صورت 
کامل تحقق نيافته اس��ت. البته لازم به ذکر است که 
آمار عضويت متخصصين هميشه رو به افزايش است. 
بيش��ترين نياز متخصصين اش��تغال به کار و خدمات 
رفاهی اس��ت که جامعه در اين زمينه فعاليت بس��يار 
زيادی دارد. اما رسالت واقعی جامعه ، نياز سنجی اعضا 
برای فعاليت های بنيادی است و در مجموع اين تشکل 
تخصصی،  پل ارتباطی مناسبی برای دانشگاه، صنعت و 

سياست گذاری بخش دولتی محسوب می شود. 

در حال حاضر اقبال متخصصين و مدیران نساجي 
كشور نسبت به جامعه چگونه است؟

نگاه متخصصين نساجی به جامعه را بايد متخصصين 
بيان کنند. ولی آنچه که تاکنون به جامعه اثبات شده 
اين است که متخصصين به دنبال افزايش سطح قدرت 
جامعه در تصميم گيری دول��ت و بخش خصوصی در 
اين صنعت هس��تند. راه هايی که بتوان با کمک اعضا، 
اهمي��ت اش��تغال زايی در صنعت نس��اجی )که دارای 
بيشترين ارزش افزوده در مقايسه با ساير صنايع کشور 
می باش��د( را افزايش داد. جامع��ه متخصصين ايران 
تاکن��ون در همايش های علمی و برپايی جش��ن ها و 
يادمان های بزرگان نس��اجی به عنوان بازوی حمايتی 
عمل کرده که خوش��بختانه موفق نيز بوده است. فکر 
می کنم جامعه متخصصين نس��اجی ، تنها تش��کلی 
در کشور اس��ت که جامعه دانشگاهی، اصنافی، دولت 
) در دو بخ��ش صنعت و بازرگانی( و حتی نمايندگان 
مجل��س با آن رابطه نزديکی دارند و در تصميم گيری 
با  اين جامعه مش��ورت هايی داش��ته ان��د؛ اما در حال 
حاضر به دلايلی، امکان جمع آوری تمام س��ليقه های 
متخصصين و مديران اين صنعت و هدفمند کردن آن 
وجود ندارد. ش��ايد در ادامه رشد جامعه متخصصين و 
تغيير سياست های دولت نسبت به اين صنعت ملی به 

نقطه مطلوب تری دست يابيم.

به اعتقاد شما وضعيت فعلي صنایع نساجي ایران 
چگونه است و از چه مشكلات و تنگناهایي رنج 
مي برد؟ همچنين نقاط قوت و اتكاي آن را در چه 

مواردي ارزیابي مي كنيد؟
اين پرسش هميشه در بخش پايانی مصاحبه هر خبرنگار 
حرف��ه ای، غير حرفه ای، تخصص��ی و غير تخصصی 
مطرح می شود! جالب اينجا است که مردم عادی هم 
در مورد وضعيت نس��اجی به ابزار نظر می پردازند و با 
اطمين��ان کامل عنوان می کنند که صنعت نس��اجی 
يک صنعت ورشکسته ، متوقف و بحران زده است. زيرا 
طی سال های اخير در رسانه های جمعی به دفعات از 
نساجی به عنوان يک صنعت بحران زده ياد می شود و 
به اين ترتيب اذهان مردم نسبت به اين صنعت، منفی و 
سياه شده است البته در شکل گيری  اين تصور منفی، 

عملکرد و تصميم گيری های نادرست مديران دولتی 
در کارخانجات و سيستم های دولتی همچون گمرک 

و ... بی تأثير نبوده است. 
اگرچه واردات منس��وجات چينی به اي��ران در حجم 
بس��ياری انجام می شود اما آيا داستان صنعت نساجی 
در همين مرحله به اتمام می رس��د؟ آيا پژوهش هايی 
انجام گرفته تا بدانيم چند درصد مردم مصرف کننده 
محصولات چي��ن، ترکيه و توليدات داخل هس��تند؟ 
چند درصد مردم و مسئولين اطلاع دارند که بسياری 
از منس��وجات توليد کشور با عنوان و برند محصولات 
خارجی روانه بازار مصرف می ش��وند؟ متأسفانه ما نه 
تنها ب��ازار های خارجی را از دس��ت داده ايم بلکه در 
آستانه از دس��ت دادن کامل بازارهای داخلی هستيم. 
اگرچه انتظار راه اندازی وزارت منسوجات بسيار دور از 
ذهن به نظر می رسد اما اين صنعت  بدون بهره مندی 
از سند چشم انداز 5، 10 و 15 ساله در مسير صحيح 

قرار نخواهد گرفت و آينده روشنی نخواهد داشت. 
واقعيت اين است که در دنيای امروز، صنعت نساجی به 
ريسندگی، بافندگی، رنگرزی، چاپ و تکميل محدود 
نمی شود بلکه در صنايعی مانند هوا فضا، راه و ترابری، 
کش��اورزی، دکوراس��يون خانگی ، ورزش و س��اخت 
س��قف پوش ها و ديوار پوش ها و ...  نقش اساس��ی و 
غيرقابل انکاری ايفا می نمايند اما متأسفانه برای توسعه 
و پيش��رفت اين موارد، فاقد برنامه ريزی های مدون و 
منطقی کوتاه مدت و بلندمدت هستيم. حتی هنوز در 
واردات اساسی ترين کالای صنعت نساجی يعنی پنبه 

و پشم با مشکلات بسياری مواجه می شويم. 
اقتصاد دانان معتقدند تا زمانی که امنيت سرمايه گذاری 
در يک کشور ايجاد نشود، سرمايه گذاران جهت حضور 
در بازارهای توليدی آن کش��ور تمايلی از خود نش��ان 
نخواهند داد. در حال حاضر نيز به دليل مشکلاتی که 
در روند توليد مانند نوسانات قيمت تمام شده و ... وجود 
دارد؛ سرمايه گذاران داخلی و خارجی ترجيح می دهند 
سرمايه خود را به صنايعی اختصاص دهند که کمترين 

ميزان ريسک را داشته باشند.
نکت��ه ديگر تربي��ت و تحصيل متخصصين نس��اجی 
در دانش��گاه های کش��ور است. در س��ال های دور ، 
صنعتگران نس��اجی ، فرزندان خود را جهت تحصيل 
در رش��ته نساجی به دانش��گاه صنعتی اميرکبير می 
فرس��تادند اما در حال حاضر که تحصيل در  مقاطع 
کاردانی و کارشناس��ی دانش��گاه آزاد اس��لامی بدون 
کنکور شده هيچ استقبالی از شرکت و ادامه تحصيل 
در اين رش��ته، از س��وی فرزندان صنعتگران نساجی 
و جوين��دگان کار در اين صنع��ت  به عمل نمی آيد! 
طبق اس��تانداردهای بين المللی، 10 درصد کارکنان 
يک کارخانه نس��اجی بايد متخصص باشند. اين رقم 
در کارخانجات نس��اجی ايران چه ميزان اس��ت؟ آيا 
امکان تولي��د با کيفيت و مس��تمر، بدون متخصص 

نس��اجی وجود دارد؟ متأسفانه تا چندين سال آينده 
تعداد فارغ التحصيلان نساجی به کمترين ميزان خود 
خواهد رسيد که از اين تعداد،  بخش قابل توجهی در 
مقطع کارشناسی ارش��د، تغيير رشته می دهند و يا 

جذب کار در يک صنعت ديگر می شوند! 
صنعت نس��اجی به عنوان يک صنعت اشتغال زا بايد 
دارای يک س��ند چش��م انداز 5، 10 و 15 ساله شود. 
به نظر من صنعت نس��اجی بايد به سه مولفه"صنعت 
منس��وجات، بازرگانی منس��وجات و هنر منسوجات" 
تقس��يم ش��ود که در اين راس��تا فقدان پژوهشکده 
منسوجات در کشور بسيار ملموس است زيرا دانشگاه 
نمی توانند تمامی مش��کلات علمی و پياده س��ازی 
طرح ه��ای بنيادی را در کش��ور به س��رانجام خوش 
برسانند. راه حل ستادی بايد در کشور در اين حيطه 
اتخاذ گردد. اکثر کالای مرغوب اروپا و آمريکا در هند 
ويتنام تايلند به خصوص ترکيه توليد می شود. برای 
تصاحب اين بازار که به سادگی نيز برای اين کشورها 
به دست آمده؛ برنامه ريزی يکساله و يا دوساله کافی 

نيس��ت بلکه عزم ملی در تمام زمينه های مهندسی 
کيفيت، اس��تاندارد، گمرک، دارائ��ی، انرژی و ... لازم 

است تا در اين مقوله پيروز شويم.
 توليد سرانه ملی مواد اوليه نساجی، نخ و  پارچه 
بافته شده در کشور پس از انقلاب افزايش يافته اما 
نسبت به رشد 1000 درصدی کشورهای نامبرده، 
قابل قياس نيست. حکمت بازار منسوجات همين 
است. تا بازار تقاضا نباشد توليد منسوجات نساجی 
در تمام زمينه ها معنی ندارد. در اين جا پرسشی 
مطرح می ش��ود آيا  در صورت واردات انبوه رب 
گوجه فرنگی و س��س مايونز آن هم بدون تعرفه 
و  بس��يار ارزانتر از تولي��دات داخلی، آيا انگيزه و 
تمايلی در ميان توليدکنندگان داخلی جهت ادامه 
توليد اين محصولات باقی می ماند؟؟ در مجموع 
بايد عنوان نمايم که صنعت توليد و تجارت در هر 
کشوری لازم و ملزوم همديگر هستند و بدون در 
نظ��ر گرفتن مواردی که مورد اش��اره قرار گرفت؛ 
رش��د و توس��عه صنعتی به معنای خودکفا شدن 

غيرممکن است. 

جامعه متخصصين نسـاجی ، تنها تشکلی 
در کشـور اسـت که جامعه دانشگاهی، 
اصنافی، دولـت ) در دو بخش صنعت و 
بازرگانی( و حتی نمايندگان مجلس با آن 
رابطه نزديکی دارند و در تصميم گيری با  

اين جامعه مشورت هايی داشته اند.


